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L'AJUNTAMENT D'ULLDECONA 
A FAVOR DE LA 

DEMOCRACIA I LA CONSTITUCIO 
25 FEBRER 1981 

A tres q uarts de 1 O de la nit, es reuneixen al Saló 
d' Actes de la Casa de la Vila, els regidors que campo
sen la Corporació en Pié, per celebrar sessió extraor
dinaria , en primera convocatoria, sota la Presidencia 
del Sr. Alcalde, en Jau me Antich i Balada, i amb l'as
sistencia deis regidors en Joan Doménech i Antich, 
en Ramon Callarisa i Callarisa, n' Angel Bóveda i Val
cárcel, en Felip Delgado i Zubiri, en Pío Puig i Salo
món, n'Alexandre Serra i Romagosa, en Joaquim Ba
lagué i Solá, en Celestino Hervás i Picazo i en Joan Jo
sep Sans i Forcadell. 

Excusa la seva no assistencia en Josep-Llu ís Millan 
i Masdeu. 

Regidors inassistents: en Ramon Forcadell i Prats, 
i n' Alfred Favaró i Auba. 

Actua de Secretari el titular de la Corporació en 
Pablo Ferrer Sanz. 

Després d'un breu parlament del senyor Alcalde 
en lloanc;a de la legalitat vigent, ressaltant la grand esa 
de la Constitució Espanyola i del sistema democratic, 
1' Ajuntament en Ple per unanimitat deis seus mem
bres acorda que en llengua castellana i catalana cons
tés al Llibre d' Actes de la Corporació, la següent mo
ció: 

"Davant del gravíssim atemptat contra la democra· 
cia, la Constitució i la legalitat, dut a terme mitjan
c;ant un acte de forc;a intolerable, realitzat al Congrés 
de Diputats, aquest Ajuntament manifesta: 

El seu total compromís de defensar la Constitució, 
l'Estatut, la Democracia i les llibertats del nostre Po
ble. 

La valoració molt positiva de !'actitud serena i res
ponsable del poble de Catalunya i de l'actuació deci
dida i ferma de la Generalitat i del seu President, i 
molt especialment de les lnstitucions i Autoritats legi
times de l'Estat, presidides per S.M. Juan Carlos 1, Reí 
d'Espanya. 

La seva exigencia més ferma en l'aplicació de la le
galitat vigent per part deis Poders Públics als qui per 
la forc;a han atemptat en contra de la voluntat popu
lar, representada en la lnstitució del Con"grés de Dipu
tats. 

La seva crida a tots els ciutadans per tal de que es 
mantinguin alerta i vigilants, sempre disposats a ex
pressar i manifestar llur esforc; i comprom ís col-lectiu 
en la defensa de la Democracia i les seves lnstitucions, 
garantía de les llibertats públiques i de l' Autonomía". 

S'acorda també remetre copia d 'aquesta Acta a 
S.M. el Reí, a l'Excm. Sr. President del Govern, a 
l'Excm. Sr. President del Congrés de Diputats, al Molt 
Honorable Sr. President de la Generalitat, i a !'Hono
rable Sr. President del Parlament de Catalunya. 

1 no havent-hi altres assumptes de que tractar 
s'aixecil la sessió, a les 1 O de la nit. 
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PERMANENTE 
3 DE FEBRERO DE 1981 

ORDENACION DE PAGOS.

Se acordó hacer efectivos todos 
los gastos pendientes ocasionados 
hasta la fecha. 

LICENCIAS URBANISTICAS.

Se acordó conceder licencias ur- • 
banísticas a la personas que a conti
nuación se relacionan en los lugares 
que se indican, todas éllas para pro- · 
ceder a pequefias reparaciones o 
modificaciones no estructurales: 

A Dª Teresa Labernia Pomada, 
en edificio situado en Sta. Bárbara, 
n° 38. 

A D. Bautista Ouerol Raga, en 
edificio situado en calle Stos. Már
tires, n° 38. 

A D. José Esteve Fabra, en edifi
cio situado en calle Adell, 21. 

A D. Juan Bta. Roure Agramunt, 
en el primer piso del edificio situa
do en Pza. Iglesia, n° 8, y 

/\ D. Juan Biosca Altabella, para 
la distribución de una vivienda en el 
primer piso del inmueble situado en 
la calle Galicia, n° 12, de las carac
terísticas del proyecto redactado 
por el Arquitecto D. José López 
Ferré. 

También se concedió una pró
rroga única de un año a la licencia 
concedida a D. Severino Ibáñez 
Estupiñá para la terminación de la 
obra de construcción de una explo
tación cunícola en partida "Carre
teres", polg. 83, pare. 83 de este 
término municipal. 

CONCESIONES 
RIAS.--

FUNERA-

Se acordó el traspaso de los si
guientes nichos: 

El n° 8 del Departamento B. Fi
la 2ª del Cementerio de la villa a fa
vor de D. Pedro Mr. Torrent Veri-
cat. 

PLENO EXTRAORulrJARto 
16 FEBRERO 1981 

MOCION PRESENTADA POR 
ce -UCD QUE DICE: "RECABAR 
UNA EXPLICACION Y ACLA
RACI ON SOBRE UNOS ARTICU
LOS APARECIDOS SIN FIRMA Y 
PUBLICADOS EN LAS PAGINAS 
20 Y 21, DEL Nº 11 DE LA RE -
VISTA ULLDECONA, DEL PA
SADO MES DE ENERO, Y HA
CER CONSTAR EN ACTA Y PU
BLICAMENTE LA POSTURA 
DE NUESTRO GRUPO Y EL 
ACUERDO QUE PROCEDA". 
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En relación con este asunto, dijo 
·el Sr. Alcalde, más bien como Di
rector de la Revista que no como 
Alcalde, asumo la publicación de 
los art{culos. publicados en las pá
ginas 20 y 21 de la Revista del pa
sado mes de Enero. 

Asimismo quiero hacer constar 
también, que en la citada Revista 
se han publicado otros artículos sin 
firma, lo que es casi práctica habi 
tual en todas, y a excepción del 
Editorial que generalmente suele ser 
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El nicho n° 9 del Departamento 
B. Fila 3ª del mismo Cementerio a 
favor de D. Andrés Torrent Vericat. 

El nicho n° 486 del Departa
mento A. Fila 2ª del Cementerio de 
Ulldecona a favor de D. Joaquín 
Vericat Roselló, y 

El nicho n° 483 del Departa
mento A. Fila 2ª del Cementerio de 
Ulldccona a favor de Dª Rosa 
Homs Arnau. 

CUENTA DE 
RECAUDACION.-

Se acordó aprobar en todas sus 
partes la Cuenta de Recaudación 
correspondiente al año 1980, pre
sentada por el Recaudador Munici
pal D. Lázaro Tena Tena. .,. 

aprobado por el equipo de _Redac
ción, todos estos otros artículos. 
suelen ser única y exclusivamente 
de responsabilidad del Dir,ector, tal 
y como en este caso lo sor\:.~, 

Quiero con ello significar que el 
hecho de que se publiquen artículos 
sin firma es una práctica normal y 
habitual tanto en nuestra Revista 
como en otras. 

Dio a continuación una explica
ción del proceso que había seguido 
para adoptar la decisión de publicar 
dichas páginas, e!(onerando de toda 

participac"ión, responsabiliad y com
promiso a los miembros de las listas 
de CC-UCD y del PSR, que son 
parte integrante del Consistorio e 
incluso a los de su grupo PSC 
(PSC- PSOE), manifestando que . 
quería hacer constar como Director 
de la Revista que había sido una de
cisión personal, la cual, acertada o 
equivocadamente, es de entera res
ponsabilidad. 

Esta es mi explicación. 
Tomó la palabra a continuación 

el concejal D. Angel Bóveda V al cár
cel, quien dijo: Nuestro grupo no 
quiere en ningún momento dudar 
de tu buena fe al redactar la nota 
que redactaste; y además, ahora me 
dices que es responsabilidad tuya ... , 
ahora bien, nosotros como Grupo, 
queremos aquí manifestar nuestra 
postura crítica y para que la crítica 
sea ponderada, me voy a limitar a 
leer un escrito que hemos adopta
do: 

"Al grupo de Concejales inte
grantes de "Cenlristes de Catalunya 
U.C.D." les interesa manifestar en 
este Pleno Ex lraordinario , celebra
do en el día de la fecha, su clara 
postura frente a lo publicado en la 
Revista Municipal, por entender: 

1 o.- Que una vez más, se toman 
decisiones sin nuestro conocimien
to, ni consentimiento. No se nos da 
la oportunidad de manifestar nues
tra posición . Extremo que entende
mos antidemocrático , puesto que la 
participación en el gobierno del 
Ayuntamiento y en todo cuanto el 
mismo esté representado, es un de
recho que nadie nos puede discutir , 
menoscabar y al cual no renuncia
mos. 

2º.- Por parte del Sr. Alcalde, 
se rompe el acuerdo, tomado en 
reunión informal , por la mayoría de 
todos los componentes de la Cor
poración, incluído un Concejal del 
Partido Social Regionalista, de no 
contestar a las manifestaciones ver
tidas en ésta y otras ocasiones, en la 
Revista dirigida por D. Ramón For
cadcll Prats, por otra parte Teniente 
de Alcalde, reiteradamente inasis
tente a las Reuniones y Sesiones de 
este Ayuntamiento. 

· 3º .- Entendemos que el Ayun
tamiento de Ulldecona, como tal , 
no debe inmiscuirse, ni de palabra, 
escrito o hecho, en posturas y situa
ciones que en nada favorecen el mu
tuo respeto y la buena convivencia, 
que por encim a de cualquier opción 
ideológica, deben presidir las rela
ciones, no solamente de los inte
grantes del mismo, sino de todos los 
vecinos rle la propia población. Las 

críticas demagógicas-de uno u otro 
lado , no favorecen a ello. 

4º .- Nuestro grupo político, tie
ne en el ámbito local como objetivo 
fundamental una acción responsa
ble de buen entendimiento con to
das las fuerzas poi íticas integran tes 
del Ayuntamiento, anteponiendo 
los intereses ciudadanos, a toda po
sición dogmática. Actitud demos
trada con nuestro apoyo a cual
quier propuesta, que haya supuesto 
un beneficio para nuestra Villa. Es
tamos dispuestos asimismo, a apo
yar aquellas iniciativas que pudiera 
presentar D. Ramón forcadell 
Prats, como Teniente de Alcalde de 
nuestro Ayuntamiento, en el caso 
de que decida asumir su compromi
so Electoral y acatar el resultado de 
las Elecciones Municipales, acce
diendo a venir al Ayuntamiento, pa
ra tnbajar para el bien de Ulldeco
na. ExtTemos que explicita y públi
camente, nos vemos en la obliga
ción de manifestar. 

5º .- Por todo lo expuesto, nues
tro grupo de C.C.-U .C.D., entiende 
que debe evidenciar su disgusto y 
contrariedad, por el contenido y 
anonimato de los escritos publica
dos en la Revista de UUdecona, en 
las páginas 20 y 21, del Núm. 11 
del pasado mes de Enero, por consi
derar, que en estas manifestaciones 
queda involucrado todo el Consisto
rio y por ello , hace constar en el 
/\eta de la presente Sesión en Pleno 
Extrardinario, su repulsa y desa
cuerdo". 

Tomó a continuación la palabra 
el Sr. A leal de, quien dijo: Entiendo 
cual es la interpretación que dáis a 
ios hechos, por mi parte no existe 
inconveniente alguno en redactar 
un escrito en la próxima Revista di-

ciendo que la responsabilidad no 
sólo ya no es como grupo, sino que 
es mía personal. 

A continuación inquerido el con
cejal D. Alejandro Serra Romagosa 
por el Sr. Alcalde, para que se pro
nunciase acerca de si quería que se 
publicase una nota que había recibi
do, relativa a su renuncia como 
miembro del Consejo de la Revista, 
el citado concejal manifestó que sí. 

Inqueridos de nuevo para que se 
manifestaran si querían que algún 
otro miembro del grupo de CC
UCD formase parte del Consejo de 
la Revista, tomó la palabra el con
cejal D. Angel Bóveda V al cárcel, 
quien expresó su negativa, mani
festando que si los acuerdos que se 
adoptan, posteriormente se rom
pen por una de las partes, es prefe
rible quedarse al margen y que la 
responsabilidad sea de aquellos que 
únicamente redacten la Revista. 

Por último el concejal D. Alfre
do Favaró Aubá preguntó: 

Esto que hemos hecho hoy, no 
es pérdida de tiempo? 

Le contestó el Sr. Alcalde que 
era una Moción que le habían pre
sentado y en su consecuencia se ha
bía limitado a ponerla a debate del 
Pleno de la Corporación. 

Dijo el Concejal D. Alfredo Fa
varó Aubá que de todas formas es
timaba que no era una cuestión de 
Municipio, sino de publicaciones 
locales y que para esto no se les 
tenía que haber citado. 

Le contestó el concejal D. Ce
lestino Hervás Picazo, diciendo que 
si él no le daba importancia, los 
componentes de su grupo sí se la 
daban. 

Y no habiendo más asuntos de 
que tratar, levantóse la sesión sien
do las veintidós horas quince minu
tos. 
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L' AJUNTAMENT INFORMA----------

PLENO EXTRAOROINARIO 
23 F_EaRERO 1981 

1.- ADQUISICION DE UNOS. 
TERRENOS PROPIEDAD D~ 
Dª MERCEDES BORJA FERRE, 
SITUADOS JUNTO AL CASCO 
URBANO DEL BARRIO DE VA
LENTINS, PARA SER DEDICA
DOS A ESPARCIMIENTO. 

Como continuación del acuerdo 
adoptado por el Pleno ele la. Corpo
ración en sesión celebrada el día 1 
el e diciembre ele 1980 , se acordó: 

Adquirir 200 m2., más, de la ci
tada Sra. Borja l'crré, o sea una par
cela que en to tal tendrá wrn super 
ficie de 1.800 m2. 

g1 valor ele es tos 200 m2 ., más, 
se5á también a razón de 150 ptas. 
m~. • 

Igualmente serán calificados 
como bien de dominio público 
destinado al servicio público . 

· Consignar en Presupuesto Ordi
nario cantidad suficiente para aten
der el pago del 50 O/o del valor de 
la parcela, comprome~iéndose al pa
go del restante 50 O/o; al año de ha
berse firmado la Escritura. 

Facultar al Sr. Alcalde para que 
en nombre del Ayuntamiento firme 
la correspondiente Escritura Públi
ca. 

2.- DENOMINACION DE UN 
TRAMO DE CALLE ACTUAL
MENTE SIN NOMBRE. 

Por unanimidad se acordó dejar 
en suspenso este asunto para una 
próxima sesión. 

3.- DEPOSITO DE AGUA PO
TABLE: GESTIONES PARA SU 
CONSTRUCCION. 

Por unanimidad se aprobó una 
· moción de la Alcaldía, que en su 
parte expositiva dice : 
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Que la subasta pública celebra-· 
da para la adjudicación de la cons
trucción de un Depósito de Agua 
Potable, ha sido declarada desierta. 

Que el mo tivo de no haberse 
presentado proposiciones, s~ún 
las opiniones de los contratistas 
interesados, ha sido porque el Pro
yecto está desfasado en precios. 

Que ante esta situación cabe 
adoptar dos posturas: 

La revisión de precios del Pro
yecto. O 

La introducción de variantes 
efl el mismo que reduzcan su cos
to material , cumpliendo las mismas 
finalidades y teniendo la misma ca
pacidad , lo cual es posible constru 
yendo un depósito de tipo estanda
rizado. 

A tal efecto en la moc10n se 
proponía al Ayuntamiento. 

Entrar en contacto con tres Em
presas del ramo , para que éstas pre
senten proyectos a la Corporación. 

Nombrar dos técnicos que dicta
minen los citados Proyectos y que 
propongan al Ayuntamiento el que 
les merezca mejor consideración. 

El presupuesto del Proyecto no 
excederá en ningún caso del fijado 
por el Ayuntamiento. 

Contratar directamente la cons
trucción del citado Proyecto. 

· Somet er a la Aprobación de la 
Generalidad de Cataluña la totali
dad de las actuaciones practicadas. 

Igualmente acordó el Pleno de la 
Corporación, facultar a la Comisión 
Municipal de Urbanismo para que 
nombre estas tres empresas a que se 
refiere la moción y designe los dos 
técnicos que revisarán los proyec
tos . . 

Por último también acordó que 
dependerá de la aprobación del 
Ayuntamiento Pleno la contrata
ción definitiva de las obras. 

4.- NORMAS SUBSIDIARIAS 
DE PLANEAMIENTO: SOLICI
TUD DE SUBVENCION Y 
ACUERDO DE REDACCION. 

El Ayuntamiento Pleno por una
nimidad de sus miembros acordó: 

Iniciar los trabajos de redacción 
de las Normas Subsidiarias de Plena
miento . 

Dar su conformidad a la subven
ción acordada por la Dirección Ge
neral de Urbanismo y comprometer 
su utilización única y exclusivamen
te en la finalidad mencionada. 

Contratar directamente la redac
ción de las Normas con el arquitec
to municipal D. Juan José Martínez 
Cárceles. 

Ajustar la contratación a los plie
gos de condiciones técnicas y admi
nistrativas fijadas por la Dirección 
General de Urbanismo de la Genera
litat de Catalunya. 

MODIFICACION DE LAS OR-
DENANZAS FISCALES POR 
PHESTACION DEL SERVICIO 
DE ALCANTARILLADO, DE 
AGUA POTABLE A DOMICILIO 

· Y POR EL APROVECHAMIENTO 
ESPECIAL POR ENTRADA DE 

. VEHICULOS A TRAVES DE LAS· 
. ACERAS. 

De conformidad con lo estableci
do en el R.D. Ley 3/81, el Ayunta
miento Pleno por unanimidad acor
dó: 

Aprobar definitivamente la mo
dificación de las tres Ordenanzas 
.fiscales sigui en tes: 

lNFORMACIO DEMOGRAFlCA 

GENER 1981 
' ., 

NAIXEMENTS 

Nom Día Domicili 

Tasa por prestación del Servicio 
de Alcantarillado. 

Tasa por prestación del Servicio 
de Agua Potable a Domicilio, y 

Tasa por el aprovechamiento es
pecial por Entrada de Vehículos a 
través de las .aceras. 

·Que se expongan, en extracto, al 
público, para ·que quienes estén in- . 
teresados puedan interponer en el , 
plazo de quince días, a partir de la 
publicación de este acuerdo defini
tivo, recurso ante el Tribunal Eco
nómico Administrativo Provincial. 

· Pares 

MARIA PILAR MALLEN Y JULVE 16 P. Sales y Ferré, 15-1 º-1ª Raimundo Feo. Mallen Altaba i 

NURIA GARRIT 1 SALVATELLA 

JUAN JOSE RAGA 1 MORENO 

MARIA JOSE RAMIREZ 1 RAGA 

NURIA GARCIA 1· FERNANDEZ 

Noms 

DEMETRIO VERICAT I PORCAR amb 
ANA CAMPOS I PERALTA 

Nom 

JUAN MARCOVAL 1 BONET 

LUIS FUSTE I QU EROL 

JOSE BARRERA 1 CASTELL 

MIGUEL FABRA I CAMPOS 

20 San Jaime, núm. 17 

20 Ermita, núm. 3 

26 San Jaime, 15 

25 

MATRIMONIS 
Día 

1 25 1 

OEFUNCIONS 
Día Domicili 

19 Entenza, núm. 3 
26 Salvador Vidal, 37 

26 Purísima 9 

28 Adell,23 

Maria Estrella Julve Navarro 

Juan José Garrit Casa i 
Josefina Salvatella MarHnez 

Juan Jos~ Raga Gausachs i 
Dolores Moreno López 

Juan Ramírez Monje i 
Maria Agustina Raga Carapuig 

Secundino Garda Mestre i 
Julia Fernández Domínguez 

Domicili 

Purísima, 27 

Edat (anys) 

88 

80 

73 

93 
7 

-VISITA A LA CASA CUARTEL 

DE LA GU.ARDIA CIVIL 
El lunes día 2 · de Marzo, una representación de los distintos grupos presentes en el Ayunta

miento, presididos por el Sr. Alcalde, efectuó una visita a la Casa-Cuartel de la Guardia Civil de 
Ulldecona, donde se entrevistaron con los Srs. Jefe de Línea y Comandante de Puesto, con quie
nes trataron diversos temas de interés local. 
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GRAU 
Ferreteria Industrial 

i Domé stica 

LLISTi::S Di:: NOGS 
i::Li::CTRODOMi::STICS SUPtR-StR 
PINlURi::S 11T AN-LUX 
Dishibuidor Oficial: BOSCH i 
MOIO-StRRi::S TRONK 

Carrer Major, 104 - Tel. 7'z. 0189 ULLDECO N A 

Meciinica e n Genera l ~ulomov, lis tica e lndus/ rral 

Rectdu:ado de M ol orC"s 

E special,dad <"n Trah ... 11os To rno, Fresadora 

y M onlaJt..' IJolquetc I t,drriu l,co 

La vado y Engrtisc Tunsmos y Cnmiones 

TALLERES rJi{a6ert 
JOSE ANTONIO GII.ABERT SORRIBES 

Padre Palau, 8 - Tel. 72oi ss - ULLDECON/\ 

Reparació n - Rectif,cado y Lapeado Válvulas de lodos clases 

de la Industria Petroquímica 

Concesionario de: 

VOLQUETES COMELLRS, S. L. 
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CARNISStRIA I tMBUTITS 

CONSOL FOl'CADELL 

Plac;a_ M. Tradició, 12 - Tfon. 720083 
ULLDECONfl 

OFICINA TECNICA 

LO y SA SEGUROS 

y Auto ·- Escuela BARRENO 
a su servicio en ... 

Calle Mayor. 111 - Tel. 72 00 48 ULLD E CONA 

Els alcaldes deis municipis de 
la comarca del Montsia, reunits 

: a la ciutat d'A lcanar, hem exami
nat els darrers esdeveniments que 
Jan referencia directa a la nostra 
·comarca, i, davan_t ·deis quals. 
que es lliRuen amb altres nombro
sos temes de preocupació, volem, 
un cop més, cridar l'atenció de ; 
l'opinió pública i els orRanismes 
competents sobre f'abandó 
que pateixen aquestes terres 
i sobre les actuacions que, lluny 

· de posar-li fí, fan quasi desapa· 
· reixer les més mínimes esperances 
d'arribar a solucions positives. 
En aquest sentit, de manera con
junta, uniinim i solidaria, mani

·festem: 

l. - El nostre suport a J'Ajun
tament d 'Alcanar en la seva opo
sició a la instal. lació de centr11ls 
térmiques al seu terme. oposició 
que ens comprometem a mante· 
nir co11tra qua/se,•ol i11te11t d'ubi
car-les en alires - punts de la co
marca. 

2. - Davant /'exposició a infor· 
mació pública def Projecte de 
Canal «Francisco Franco», m és 
coneRut com Xerta-Riu Sénia, en 
el seu tram «La Miliana-Riu Sé
nia». demanem amb tota urRen-

. cia. la dotació d'aiRua a aquest 
canal i la realització .de les obres , 
11ecessaries per a elevar /'aiRua 
clf'l¿iu. 

COMARCA DEL MONTSIA 

• MI\S l>l:. 
· ·!!>~9-6E~MH 

•U\ GAltR~ 
e FRE,íHHS 

.úCOAll 

J.- En moments en que la 
secar i els vents han perjudicat 
enormement e ls conre.us del Mon
siii, i la crisi económica adquireix 
dramatica importancia en quasi 
tots els sectors, agreujant encara 
més el problema de /'atur, ens 
refermem en la nostrá posició 
de que tata actuació que afecti 
a aquestes ferres deu contemplar ' 
abans que_ rés la satisfac_ció de 
1/urs necessitats biisiques, (Canal 
Xerta-Riu Sénia, Revestiment del 
canal de la dreta de /'Ebre ftns al 
.final. Port deis Alfacs. etc.), · 
mitjanrant la inclusió de les matei
xes en els pressupostos de /'Es-

tat i de la Generalitat ex1Rencia 
mínima davant de projectes tals 
com el de portada · d 'aig ües a 
TarraRona al qua/ ens hi oposarem 
decididament si abans no es ga· 
ranteixen les mesures a que fem 
referencia. 

4. - Conscients del Rreu mo· 
ment que travessa el M ontsia, i 
conseq üents. amb /a representa
ció que democraticament ostes
tem, ens comprom·otem a defensar 
el nostre futur com a comarca, 
sabedors deis greus perills· de 
regressió que amenacen el nostre 
desenrotllament. · · 

Alcanar, 13_ de Febrer del 198! 

_J,_c_o_M_,_ss_,o_· _n_E __ l-----------------------------7 SANITAT . 

El día 20 de Febrero se reunie
ron en el Ayuntamiento de la Villa 

,la Comisión de Sanidad del Ayunta
miento, con los Señores médicos 
Ores. Erruz y Cornejo, el ATS de 
la Seguridad Social Señor D. Juan 
Bernabé y los Señores farmacéuti
cos Viladot y Puig. Entre los pun
tos que se trataron está el del servi
cio nocturno y de urgencias para las 
Farmacias, servicio que será alterna
tivo según el calendario que sfgue, y 
que está ya en funcionamiento. 

~ Ml¼ t.(1.1 

dt hici1rl., 
7 ?."~ Uh<JE-\ 

f..•.:ir ,1 ~ , 'r"(',,..,\..'.c.1 """'-

:.-
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INFORMACIO 
SENYALS DE FRENAT A 

SANT JOAN DEL PAS; 
VALENTINS I CASTELL 

Una antiga petició dels vei'ns de Sant Joan del Pas, 
assumida i ampliada per l'Ajuntament d'Ulldecona als 
Valentins i Castell, al passar per tots ells carreteres de 
la Diputació, ha estat al fi realitzat gracies a la Secció 
de Vies i Obres de la Diputació de Tarragona. 

Encara que ha tardat potser un temps, ara al fer
ho, s 'ha realitzat molt bé i a gust dels vei'ns de cada 
Barrí. 

Esperem que els ve hieles ara reduiran ... o reduirem 
la marxa ... 

I moltes gracies a la Diputació per atendre un cop 
més les nostres peticions. 

NOVES SENY ALS DE TRAFIC 
Aprovades perla Comissió de Governació han estat 

col.locades varíes senyals de trafic, de prudencia pels 
infants! i d'aparcaments en quinzenes alternes. 
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LA COSTA DE LES MOL ES 
La Costa de Les Moles ha canviat d 'aspecte. La 

crida que es va fer al seu dia i els cartells de prohibició · 
de tirar res all1; han fet efecte. 

I aixi' ara, s'han pogut netejar les "basures" i s'han 
preparat uns bancals plans, on es podran plantar ar-
bres i recuperar aixi' un espai natural. . 

Mantinguem entre tots Ulldecona neta! Tots hi 
sorti'em guanyant! 

Nota: Es recorda que les "basures" i "escom
bros" deuen tirar-se a la Bassa que hi ha al costat de 
l'Aubelló. 

- NU EVO MEDICO DE LA 
SEGURIDAD SOCIAL 

Se ha hecho efectiva oficialmente la concesión del . 
excedente de cupo de cartillas de la Seguridad Social · 
al (v!édico Libre de Ulldecona, Dr. D. Domingo Be
na1ges Monreal. 

- Por efmomen'io, no se dispone de la relación de 
afiliados a la Seguridad Social que pasan a dicho Mé
dico, aunque se dará a conocer en los próximos di'as . . 

La consulta del Dr. Benaiges, seguirá en la calle · 
S. Lluc, 7 con el mismo horario que hasta hoy. 

El lunes di'a 2 de Marzo, una representación de los 
distintos grupos presentes en el Ayuntamiento, presi
didos por el Sr. Alcalde, efectuó una visita a la Casa
Clf_artel de la Guardia Civil de Ulldecona, donde se en
trevistaron con los Srs. jefe de Li'nea y Comandante 
de Puesto, con quienes trataron diversos temas de in
terés local. 

MUNICIPAL . 
COMPROVACIO DE CARGUES 

AL PAS SUPERIOR DEL 
CAMI DE LA ROJA 

El passat dia 26 es va fer la comprovació de car
gues al pas superior del Cami La Roja. Per aquest mo
tiu es van traslladar a Ulldecona els Enginyers de la 
RENFE, Sres. López Palomar i Barrachina, aix1' com 
el Cap del Servei d'Obres Públiques, Sr. Frago, estant 
presents per part de l'Ajuntament el Tinent d'Alcalde 
Sr. Doménech i el Conseller d'Urbanisme Sr. Delgado. 

Se'ns va comunicar pels Enginyers de RENFE, la 
intenció de comenfar molt prompte les obres_ del 
Pas Inferior de la carretera d'Alcanar jaque les obres 
havien sortit a subhasta, al comunicar-los !'Excma. 
Diputació l'acceptació a carrec de la mateixa del trOf 
de carretera que enllafa la carretera d 'Alcanar i el Pas 
Superior del Cami La Roja. 

CAMPANYA D'EXAMENS 
DE SALUT ESCOLAR 

Ha comenfat la Campanya, organitzada per la 
Conselleria de Sanitat de la Generalitat, d'Examens 
de Salut Escolar. S'ha iniciat pels més petits, els de 
1er d 'E.G.B., i es porta a terme al mateix edifici de 
les Escotes, en una Sala habilitada per l 'Ajuntament 
amb aquesta finalitat. 

Els senyors metges i practicant titulars del poble 
l'estan portant a terme amb gran atenció, ajudats 
amb la col,laboració deis senyors mestres. 

Practicament ja s'han revisat tots e(s alumnes d,e 
1er; a continuació, es [aran els de se, i els de ft!, 
després. 

Falten encara els fulls d 'alguns alumnes, i sense 
aquests fulls que deuen omplir els pares no se 'Is pot 
fer la revisió . 

Al ser una campanya totalment gratui'ta i molt 
beneficiosa per al futur dels alumnes, s'espera i es 
demana la participació de tots. 

VISITES DE "LA PASSIO" 
El passat dia 17 de Febrer una representació del 

Patronat de La Passió, f armada pel President Sr. 
Guarch i els membres Srs. Cornejo, Roig i Martinez, 
acompanyats del Sr. Alcalde van desplafar-se a Tarra
gona per visitar als senyors Delegat de Cultura, Turis
~e, Governador Civil i President de la Diputació, per 
informar-los de l'inici de les representacions de "La 
Passió d'Ulldecona" i invitar-los a assistir-hi. 

Es van mostrar molt satisfets i van prometre la se
va assistencia tots ells. 

OBRES DE CONSERVACIO 
DE LA CALCADA 

Recientment s'han dut a terme a la nostra Vila, i 
carretera Vinaros- Tortosa, obres de conservació de 
la calfada. 

per Felip Delgado 
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BIBLIOTECA POPULAR
DE LA D IPUT ACIO 

NO V ES ADOUISICIONS 
Gener 1981 

Llista d 'obres enviades des de la Direcció de Bi-
blioteques Populars de Tarragona . ' 

CAPDEVILA I FELIP, S .- Trehalls Histories ... 
· Institut d 'Estudis 

Tarraconenses. 
Els !libres de la medu
sa, l. 

COLOMER, J.- Diccionari angles-catala, catala-angles. 
(5ª edició) 
Llibre de butxaca E.P. 61 

COMITE CATALADE SENDERSDE GRAN 
RECORREGUT.- Descripció del G .R. 7- 2. 
F ederació d 'Enlitats Excursionistes de Ca ta
l un ya. 

ESCODA I VILA, J. Mª.- Reus de la Dictadura a la 
· República. 

lntroducció a la seva historia. 

ESTUDIS I DJCTAMENS SOBRE SANlTAT.- Ge
neralitat de Catalunya. 
Departament de Sanitat i Assislencia Social . 

FRANCO, Pilar.- Nosotros, los Franco. 
(Espejo de España, 62) 

HISTORIA DE LA LITERATURA ESPA.ÑOLA .
Vols. I, II , III, IV. 
Taurus Ediciones, S.A. 

IGLESIES I FORT, J.- Síntesi de la població del 
Baix Camp a partir del segle XIV. 

LLORCA, Carmen.- Lamadme Evita. 

MOSTRAD E NARRATJV A REUSEN CA 1 ª ' . 
PEREZ MATEOS, J A.- Juan Carlos. La infancia 

desconocida de un Rey. 
(Espejo de España, 61) 

TRAMADA.- Institut d 'Estudis Tarraconenses. 

TREBALLS de la Secció d e F ilología i Historia Lite
raria 1.- lnstitut d'Estudis Tarraconenses. 

BENET, J.- · El aire de un crimen . Finalista Premio 
Planeta 1980. 

QUADERN ESCOLAR D'ALIMENTACIO. 

RETALLS. Textos i cxcrcicis pér\. l 'aprenentatge 
del cataliL . _ 
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Como este mes no ·tengo ninguna pel(cula que val
ga la pena comentarl~s. quiero aprovechar la noticia 
de la .concesión del oso de oro en Berl (na Carlos Sau
ra para transcribir algunos conceptos suyos sobre el 
cine, expuestos en una entrevista hecha en el 74. 

¿CREE QUE PUEDE ESTABLECERSE UNA Dl
FERENCIACION ENTRE EL CINE COMO ARTE Y 
COMO INDUSTRIA? 

No creo que pueda establecerse una diferenciación 
tan precisa. Considero que ambos aspectos están muy 
relacionados, desde el momento en que se necesita de 
de una inversión económica para realiza r una pel(cula. 
A partir de entonces el factor industrial influye en el 
producto. Tal vez _podría separarse el cine de esta inci
dencia industrial si se real izara un cine teórico, total
mente desligado de la realidad inmediata, ajeno a los 
problemas de distribución y exhibición. Aunque en 
este caso cabrí? matizar hasta qué pu0to es cine. 

¿QUE OPINA DE LA CENSURA COMO FAC
TOR DETERMINANTE DE LA OBRA DE UN 
REALIZADOR? 

La censura es un problema. Pero existe, está ahí, 
lo sabemos todos. Es una monstruosidad, un contra
sentido. Además, la censura es gratuita e inúti l. Es te
rrible ver como dest roza cosas que, vistas posterior
mente, resultan inocuas. Lo que si es evidente es que 
la censura obliga a buscar la manera de contar las 
cosas dando un rodeo. Sin embargo, esa es la única 
forma de hacer cine en determinadas circunstancias. 

¿coMO VE USTED EL FUTURO DEL CINE? 

Va a ser el futuro del hombre. Cuando hablamos 
del cine, lo hacemos con una tendencia nostálgica. 
Las tiras de celuloide con perforaciones tienen sabor 
a viejo. Ahora bien en el futuro las nuevas técnicas 
nos mostrarán un fabuloso medio de expresión de po
sibilidades inagotables. Por aho ra sólo me interesa el 
futuro inmediato. Sé muy bien lo que voy a hacer 
mañana: estoy rodando una película. 

Que el éxito le acompañe como hasta ahora. Y no 
cambie el clima para ello . 

Angel Millán 
de l'asso~iació de ve"i'ns 

·-CARNAVAL A ULLDECONA-
ASSOCIACIO DE VE°iNS 

CENTRE EXCURSlONISTA 

Lo Carnaval ha tomat de nou 
a Ulldecona. El passat dissabte 
per la tarda també va ser cele
brat pels nenes. Amb una cer
cavila y xocola tada organitzat 
pe/ Centre Excursioniste y 
l'Associació de Vei'ns, amb la 
co/./aboració de /'limo. Ajunta
ment. 

Més de 400 infants van donar 
la nota de color pe/ poble amb 
disfressos plens d'imaginació 
i habilita t. 

Aixo és una mostra inequívo
ca del desig de la major;ia per 
recuperar les testes populars. 
Ademés el Carnaval té com as
pectes positius el tomen tar el 
desig de participaci ó des ferrar 
la temor al ridícul i és tot un 
símbol de 1/ibertat d 'expressió. 
Llibertat que tots hem de 
defendre. 

Aquesta festa es remonta 
molts anys enrera, i el que més 
la caracteritza és la seva aureo
la de /liberta t individual, 
darrera de les m aseares i les 
disfresses; les llibertats co/. lec
tives, que s'expressen en l 'ocu
pació de places, carrers. 

No hi ha cap dubte de que el 
Carnaval té una persona/itat 
propia, ningú gosaria dubtar
ho, pero també és cert que cada 
Carnaval, de cada poble i de 
cada vi/a, té la seva personali
tat particular. Cada /loe té les 
seves 1/egendes, costums gas
tronomiques, disfresses carac
terístiques, rituals, etc. Es a dir 
que no es pot parlar, amb rigor, 
d'una tradició comú catalana 
pe/ que fa al Carnaval, pero si 
que podríem parlar, segons els 
historiadors, d'una tradició glo
bal mediterrania. 

AMB LA COL-LABORACIO 
DE L'ILM. AJUNTAMENT 

El Carnestoltes 

El nom d'en Carnestoltes 
constitueix la refere'ncia m és 
immediata que vincula el 
Carnaval a la Quaresma cristia
na ... Carnes to/tes, que vol dir 
carns prohibides, és la personi
ficació de la disbauxa, contra
pasada a la imprescindible abs
tinencia de carn que patien els 

cristians a la Quaresma. 
O 'altra banda, el Carnes to/

tes simbolitzat en un ninot, re
presenta els dies de /licencia 
general, antE1rior a l 'esmen tada 
testivitat religiosa. La /licencia 
és el nas, extraordinariament 
1/arg, des de sempre, com a 
simbolisme de tipus tacil; 
el/ és el rei de la Broma, per 
més sen yes . 

DISSABTE DIA 21 

A LES ~ DE LA TARDA TROBADA DE MASCARES AL 

MERCAT VELL , CERCAVILA,XOCOLATADA i BALL. 

TOT DE VADES '! NO FALLES-SE·HO '! 

ORGANITZE N 

AJUNTAMENT, ASSOCIACIO VE.i NS , CENTRE EXCURSIONISTE _ __ ..., 
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TAPAS VARIADAS 

alameda 

ESPECIALIDAD EN: 
TAPA.S DE COCINA. ALMUERZOS, 

MERIENDAS Y BOCADILLOS 

Sales y Ferré, 10 · ULLDECONA 

)f*>f 

-t~Jtrochrom 
LABORATORIO FOTOGRAFICO 

Avda. Ramón Salomón. 19 
Teléfono 720363 • Apartado 7 

ULLDECONA 

1,osep fflartorell 
PALES CARREGADORES 

RETRO-EX CA U A DORES 

TRANSPORTS EN GENERAL 

Al scrvei d'Ulldecona i Comarca 

Sant Ant.oni, 2 - Tclcfon 72 01 64 
ULLOECONA 
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M!NUEL MJBTDBELL 
TRANSPORT~S 

Carrer del Calvari, 48 
Teléfono 72 02 52 

ULLDECONA 

DISTRIBUCIO. VENTA E INTALACIO DE 
TUBERIES P.VC . FRISOS 

PAVIMENTS P.V.C. - MAT. CONSTRUCCIO 
1 SANE)AMENTS 

«agasa - Balagué» 
Aporlamenl d'aigües per a usos induslrials 

i agricoles 

C:trrer del Mar, 15 - Tclcfor1 720216 IILLOECONA 

ESPECIALIDAD tN FRANKFURT 
y plancha en general 

, . 
(.,¡Jl'tllh 

C:irrer del Citlvan, 57 

;:::,·n1ri11t!,,: 
ULLDECONA 

ESCOLES E.G.B. 

· Aquest any, com ja és costum 
per aquestes dades , els alum
nes de 8é. curs d ' E .G.B. hem 
preparat un Festival fet amb el 
major afecte i afany . Es un 
treball en com ú en el que 
cadascú de nosaltres hem posat 
el nostre granet de col.labora
ció. 

Al festival d 'enguan y (si vos
tés l ' han v ist , ho han pogut 
comprovar) el que , einava per 
ldamunt de tot era l'organitza
'.ció. Sense aquesta no es podría 
realitzar . Uns erem «actors», 

-altres, aposentadors, els de la 
taquilla , les tramoies , els 
llums .. . 

El tí del Festival, !'excusa 
podíem ben bé dir, és el de 
recollir diners per a l 'exc-ursió 
«Fi de curs» , que tots els anys 
es realitza al darrer curs de 
l 'E.G.B. per celebrar d'alguna 
manera els vu it anys de treball, 
per uns i de sacrifici, per altres .: 
Després de tot ens ho merei
xem ... , n_o? 

Per als alumnes de 8é. , el 
dia del Festival és un succés 
important en la nostra vida, que 
recordarem amb alegria al 
presentar-se les primeres arru
gues a la cara. 

Per si no van venir a vore ' I, 
anem a fer una resenya breu del 
que va ser l'acte. Al comenc;a
ment , i omplint tata la primera 
part vam representar tres obre
tes de teatre molt curtes . «El 
!ladre que no sabia llegir» , 
«El paso de las aceitunas» , 
de Lope de Rueda, adaptada al 
catala i «El retablo de las mara
villas» de M. de Cervantes. 
Tots els joves actors van mante
nir l 'atenci ó i nteressada del 
públic i van rebre aplaudiments 
entusiastes. .. 

A la segona part va haver 
més moviment i vam · ler les 
actuacions més animades per 
procurar que !'espectador 
s'aguantés a la cadira. 

:FESTIVAL se 1981 

Les imitacions de ABBA , Pe
dro Navaja, el Duo Dinámico, 
el humor de Sábado 21 i la 
versió caso lana de Fany Santpe
re van fer les del ícies i les rises, 
deis espectadors. Él colorit i 
ritme deis ballets , la coordina
ció deis mo·vfrnents ·i l 'apoteosi 

: ti.na~ dEf l 'orques.t? «Balú» 
amb «En forma» de Glenn 
Miller va SE)r d'un éxit sorpre-' 
nent. 

En fi ... un a:ny més, el Festi
·val de 8é. ja ha passat. De 
l'éxit d 'aquest ens podem felici
tar tots. El públic pel seu· com

. portament i nosaltres perque 

tots hem posat el millor de lo 
nostre. 

Grácies per la col .laboraci ó 
d'entitats i. persones particu
lars (tots sabem qui són) perla 

. inestimable ajuda que ens han 
proporcionat, sense ells no 
seria possible aquesta festa 

. anual. 

l. .. · fins l'any prox1.m, que 
ben segur, els futurs alumnes 
de {lé. prepararan un altre fes
tiv~L amb la mateixa il.lusió i 
estima que nosaltres. 

M ª Josepa Ejarque 
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ENTREVISTA 

Otro año más, .en qú·e La Pa-
-.. ~ión de Ullde.cona, s_e pon'! en 
movimiento para albergar a 
miles de espectadores eri un 
magnífico local y plasmar

0

ante 
éllos en un modesto escenario, 
la riqueza espiritual y cultural 
de La Pasión. ·Una obra que 
hace veintisiete años empezó 
como empiezan lar grandes co
sas, nació como una humilde 
semilla que se entierra en un 
campo, luego germina y sale a 
la superficie. Sale entre espinas 
y abrojos, expuesta a las incle
mencias del tiempo, débil y 
sencilla, pero eso sí, cuidada 
por unas manos cariñosas, ab
negadas, que no reparan en es
fuerzos ni sacrificios, que lo 
dan todo a cambio de que 
aquella. pequeña planta crezca 
y crezcá hasta sobrepasar unos 
límites insospechados; se hace 

tumbra desde mucha distanáa. 
Todos la contemplan y dicen: 
es La Pasión de Vlldecona. Di
ría mejor: es el es.fuerzo de to
do un pueblo que ha sabido 
entregarse a su obra, ·que ha 
cuidado aquella planta que 
nació incierta, que la bambo
learon los vientos de los des
confiados. Por eso la obra si
guió adelante acostumbrada a 
toda clase de contratiempos; 
por eso se hizo fuerte y robus
ta, por eso perdura y per
durará. 

Fernando Guarch 

Nombre 
Fernando Guarch Muñoz 
Edad 
46 años. 
¿Cómo se presenta la tempo

rada de 1981 de la Pasión? 
La temporada de 1981 se pre

senta bastante bien, a pesar 
de que en un principio, decía
mos que sería bas_tante floja, 
claro que nos ha costado 
bastante movilizar a la gente 
extendiendo la propaganda por 
nuevos pueblos de Cataluña y 
Valencia, consiguiendo así un. 
número de peticiones de entra
das bastante aceptables, lo cual· 
nos da un grado elevado de op
timismo. 

¿Han habido cambios impor
tantes con referencia al ·año pa
sado? 

Como todos los años hemos 
·intentado renovar algunas de 
·las escenas para ir mejorando 
la obra, los cuadros que presen
tan escenografía nueva son, 
Bautismo de Jesús. Elección de 
los Apóstoles y La Resurrección 
de Lázaro. 

alta, majestuosa y y a se vis- -----------------------------1 
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CON: DON FERNANDO GUARCH MUÑOZ 
PRESIDENTE DEL PATRONATO DE LA PASION 

¿Este año, toca hacer ex
cursión, se puede avanzar algo 
para los artistas locales? .. 

No hay nada establecido para 
afirmar nadie de que este año 
toca . excursión, aunque sí 
tengo que decir que en la, mente 
de toda lá Junta del Patronato 
está el hacerla, pero en ·:tJstos 
momentos no se ha hajfl,_ado 

-de nada, pues por el moiii'ento 
lo que más interesa es el mon
taje y puesta en marcha de La 
Pasión. 

¿Tienen algunos proyectos 
nuevos a la _v ista? 

De proyectos . tene·mos mu
chos, como por ejemplo, para 
Navidad, representar «Los Pas
torets» con la misma esplendo
rosidad como se representa la 
Pasión, pero este año no ha sido 
posible por taita de libretos, 
ya que la obra de Fo/e y Torres . 

· no pudo encontrarse por ningu
_na parte hasta mediados de 
.Noviembre, una de las cosas · 
·que teníamos programado en· 
adquirir este año eran unos 
aparatos proyectores de lluvia, 
·niebla, nubes, tormenta, etc., : 
pero tenían que venir de Ingla
terra, nos costaban un millón 
de pesetas y además nos asegu
_raron qu_e no llegarían para las 
:primeras representaciones por 
lo cual lo dejamos para otro 
.año. 

, ¿Cuesta muchos sacrificios 
·nevar ade,lante esta tarea? 

Si son muchos los sacrificios, 
ya que el montaje y coordina
ción de la obra con sus 230 
personas es muy costoso, ya 
que no es solo el poner en mar
cha todas las tacetas que repre
sen tan todo el conglomerado 
de La Pasión, sino que también 
es costoso el mantener la moral 
de tan tas personas, las que tie
nen más edad, porque se creen 
que tienen unos derechos supe
riores a los dem ás, y los más 
jóvenes, porque por el hecho de 

ser joven tienen que renunciar 
a algunas cosas propias de su 
edad, lo cual es digno de elogio, 
pero no obstante todos acuden 
en masa y los problemas son 
mínimos en este aspecto. 

La junta del Patronato asumi
·dos con responsabilidad y pa
·cier1cia todos los problemas que· 
:se nos puedan presentar, si 
-acertamos en nuestra decisión 
·aI resolverlos es ·para eso que 
,se nos ha elegido y si no Jo 
hacemos, o así se lo parece a 
alguien, es que no estamos a la 
altura del cargo que se nos en
comendó. 

¿Sr. Presidente que quiere 
decir finalmente al pueblo? 

Al pueblo de Ulldecona le 
quisiera decir _en nombre de 
la Junta del Patroflato de la Pa
sión, qué siga amando esta en
tidad ya que es suya, que no la 
deje decaer nunca pues me 

. atrevo a decir, casi sin t_emor a 
equivocarme, que serían muy 
pocas las familias de esta pobla
ción que no tuvieran algún 
miembro de él/as que hubiera 
intervenido en dicha obra por 
eso se llama La Pasión de 
Ulldecona. 
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COL.LABORACIONS 
NOEVA HISTORIA DE· ULLDEC0~~ 

Centenaria ya la dbra de O 'Callaghan, se hada sen- . 
tir cada vez con más premiosidad la necesidad de con
tar con otra historia de nuestro pueblo en la que figu

. rasen las numerosas noticas aportadas por los investi
gadores a lo largo de este dilatado tiemp?· .: 

Enterado el Ayuntamiento de la existencia de una 
Historia de Ulldecona inédita, realizó el pasado di
ciembre varías gestiones para ampliar más detalles. 

Después de unas con'versaciones preliminares, su 
autor Alberto Ferré puso su obra a disposición del 
consistorio para que se utilizara en la forma más 
conveniente, ya fuese dándola a conocer por partes 
en la revista "Ulldecona" o bien en libro. Esta se
gunda es la que pareció más digna, de cara a que 
nuestra Villa pudiese contar con toda su historia 
articulada en un cuerpo único. 

En ese momento estaba terminada la redacción dé 
/as edades Antigua y Media, con las que hubiera salido 
un volumen de mediana extensión. Sin embargo pre
dominó la opinión de que era preferible esperar un 
tiempo más y que la edición fuese unitaria. Así se evi
taba la dispersión o pérdida de uno de los dos tomos, 
/os presupuestos y trabajos fracci0nados, más otros 
gastos suplementarios, especialmente los referentes a 
su encuadernación. De ah/ que su aparición, prevista 
para dentro de este cuatrimestre se tenga que retra_sar, 
quedando en "dentro de este año". · 
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Y como muestra de esta cient/fica y exhaustiva la
bor de estudio y recopilación, incluimos para conocí

. miento de todos los ulldeconenses y ··vecinos de la 
comarca un adelanto de la obra citada, que no c/úda-. / 

mos les entusiasmará y despertará su interés por esta 
próxima edición de nuestra Historia Local. 

U LLDECONA ENTRE 1140 Y 1222 

En agosto de 7 7 78 nuestra villa va a alcanzar el 
protagonismo municipal con la donación que de ella 
hace Alfonso JI el Casto en Barbastro a la orden del· 
Hospital, y que por su importancia reproduc/inos 
- traducido- en su mayada: "Yo, Alfonso rey de 
Aragón ... para redención de mis pecados doy y ofrez
co al Señor Dios y a la santa Casa del jerosolimitano 

· Hospital, Ul/decona as/ como el castillo de esta villa, 
éon todos sus términos y pertenencias, en mano del 
muy dilecto nuestro Raymundo de San Miguel, Prior 
de San Gil, y de Alfonsp maestre de Amposta, con las 
siguientes afrontaciones: por el oriente, según que li
mita con Íos términos de Amposta hasta el barranco 
de la Galera y-sube hasta Tres Heres, y por· la otrr¡ 
ba;.¡da hasta los términos de Cervera¡'.por el sur, has
ta el /n;smo mar. Con los predichos 7/mites lo damos 
a la citada Gasa.del Hospital, (salva la parte de Ramón 
de Mo

0

ncada).·' · 

Ut;i ligero estudio de este documento evidencia va
rias cosas. La primera·es el detalle de que, a pesar de 
haberse creado el Priorato de Amposta entre 7 7 60 y 
7 7 65, aún se hace figurar en la concesión al prior de 
Saint Gil/es de Provenza. Otra es el 'hecho de que los 
términos de Ulldecona y Cervera eran contiguos, es 
decir, que los de este último pueblo llegaban al do . 
Cenia, que englobaba a los de Cá/ig y San jorge. Otra 
es la reserva que se hace de los derechos de Ramón 
de Moneada adquiridos en forma global en la con
quista del te~ritorio, y que en Ul/decona se tradudan 
en 'una participación dominical. Este derecho no 
cobró efectividad hasta que se inició la repoblación de 
aquellos parajes. Y por último destacaremos el que 
uno de sus límites fuese el mar, parte que se segregó · 
Juego para poder crear el término municipal de Al
eonar. 

Insistiendo en la cuestión de Cervera, apoya nues
tra suposición el hecho de que la bail/a de Cervera de 
/a orden de Montesa estaba formada por las villas de 
Cervera, San Mateo, Cálig, Rose//, La jana con el Ca
rrascal, Traiguera, Chert, San jorge y Canet, y remata 
su veracidad la sentencia sobre el agua del "Riu de la 
Cenia" dada en 7 332: "Los ... de .(!l/decona, darán a 
Domingo Cogonia tr:es rr,il sueldos ... en satisfacción ... 
de: los daños·.'fl!# ·ha ·hech.o y padecido en hacer y , 
.é'onstruir la ooia del mdlino, en la parte del término 

'de .Cervera": 

En 7 7 80 se confirma la orden real -de posesión, y 
se precisa además la obligación qu~ los Hospitalarios 
tienen de levantar una fortaleza. A la vez los corrobo 
ra la propiedad plena de su territorio: "sícut melius 
ipsum castrum scilicet Uldichona hec supradicta ha
buit in tempore sarracenorum ve/ christianorum ... " 

Los Sanjuanistas cumplieron a la perfección las 
cláusulas reales: construyeron el castillo en el lugar 
señalado y dejaron que la antigua edificación árabe 
-el torreón circular- entrase a formar parte del 
conjunto defensivo. En todos los bloques de piedra 
que configuran las aristas de la torre del homenaje es
tá grabada la cruz de brazos simétricos, distintivo de 
/a orden. 

En el año 77 97 (Bayerri dice 77 90} sus poseedores 
encomiendan la tenencia feudal del castillo a Ramón 
de Moneada y a sus sucesores, reservándose él/os úni
camente el señodo y el alto dominio. Esta escritura 
demuestra que aún no se hab/a creado la encomien
da de U/ldecona. 

Respecto a las relaciones feudales, este acto sólo 
implicaba un cambio en la titularidad del señor pero 
no en la situación de dependencia. 

La comparación de estos documentos corrobora 
la existencia de una fortificación árabe que, por juz
garla insuficiente, fue absorbida por la nueva planta 
hospitalaria. 

El historiador O'Cal/aghan incurre en un error al 
identificar los l(mites de Tortosa-ciudad con los de 
Tortosa-señodo y así, considerar que Ulldecona for
maba parte del feudo templario. En la carta de dona
ción del rey Alfonso JI, de 77 78, ya se otorgó direc
tamente a los Sanjuanistas, haciendo salvedad de la 
parte perteneciente a Ramón de Moneada, prove
niente de la conquista de Tortosa. 

De los /res tercíos en que se dividió Torlosa (rey, 
Moneada y genoveses), un quinto de la parte de las 
ganancias reaies quedaba adjudicada a Jos . Tempfq
rios, y aunque éstos adquirieron en 7 7 87 el resto ·c1e 
los dominios soberanos en la ciudad (que por aquel 

per Joan Doménech 

entonces ya era de dos tercios), las tierras comarca
nas hada años que hab/an sido donadas. Esta situa
ción apresuró en Tortosa el parto magn(fico del 
"Llibre d~ Costums", a fines· del siglo XIII. 

En cuanto al castillo de Amposta, los Templarios 
ren.unciaron a ese quinto en 7 7 53. 

• Están pues perfectamente de/imitados los dos re
ducidos feudos, el de Moneada en Ulldecona y de los 
Templarías en Amposta, y ambos tienen un valor 
más testimonial que efectivo. 

No obstante, cuentan los dos con su correspon
diente liquidación notarial (en 7 247 y 7 7 53 respec
tivamente). Lo más cerca que llegaron en sus domi
nios fue al barranco de La Galera, tanto en virtud de 
la renuncia del rey a la señoda y municipio de Tor
tosa en su favor en 7 7 87 como en la confirmación de 
7 27 O, o en el pleito de jurisdicción criminaJ.'éntre la 
ocden Sanjuanista y los comendadores tortosinos, de 
7 2 77, y cuyo I /mite es el citado barranco. 

FOTOS: 

Torreón circular (antigua edificación 
árabe). 

Bloque de piedra con un grabado de la 
cruz de brazos simétricos, distintivo de 
la orden. 

Fachada principal de la Iglesia del 
Castillo. 
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S. L. 

C/. Amposta. 1 - 5 - C8J 10 - 1ft Despacho C977) 72 02 63 

ULLDECONA CTarragona-España) 

ELECTRODOMESTICOS 
INSTAUICIONES Y MONTfUES 
DE ELECTRICIDIW . y FONTANERl /1 

ELECTRO~ MORANO 

TIENDA / OFICINAS -· Majar, 86 
Al.MACEN · Murada de Baix, SO - Te/s. 72 03 60 • 72 02 56 

. ULLDECON/1 

PIENSOS HENS, S.A. 

DISTRIBUIDOR 

JOSE MIGUEL VERICAT OLLE 

WIFREDO, 46 
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TEL. 72 01 51 

ULLDECONA 

El pasadp di'a 26 de Febrero se 
celebró en él" Local Social de "JU
BILADOS Y · PENSIONISTAS" 
ASAMBLEA GENERAL ORDI_:_ 
NAR IA para tratar entre otros 
asuntos, en nombrar los compo
nentes necesarios para cubrir las 
vacantes de la Junta Directiva y que 
tras varias discusiones se aprobó 
p_or . unanimidad fuera de la f arma 
siguiente: Presidente-Delegado: Ma
nuel Vidal Barrera. Vice-Presidente: 
M~nuel Bel Arnau. Secretario: Juan 
Cardaba Domenech. Vice-Secreta
rio: Maria Minguet Gil. Tesorero
Contador: Andrés Rubio Mitjavila. 
Vocales: Josefa Marcoval Tomás 
Joaqui'n· Roca Ferré, Vicente Ver/ 
cat Raga, Antonio Roca Ferré, Mi
guel Vidal Serra, Cándido Valls Ca· 
sé y Juan Rodri'guez Ventura. 

Como sea que por varias circuns
tancias no me ha sido posible ser 
muy extens? este mes, os ruego que 
me perdoneis. Ya procuraré dejarlo 
para el mes de Abril. _ 

El día 28 de Febrero nos convo
caron a todos los Delegados de la 
Provincia de Tarragona para la 
ASAMBLEA GENERAL ORDI
NARIA. Tomé varios apuntes pero 
antes, permitidme que os participe 
que ere.o que es la primera gestión 
positiva que ha sido lograda en la 
Provincia y ha correspondido a Ull-

ASOCIACION DE_ JUBILADOS 
Y P~_NSIONISTAS 

DE ULLDECONA 

decana. Se trata de una señora que 
hace 14 meses que se le murió el 
marido y que habiendo intervenido 
una Gestor/a Administrativa. La Se
guridad Social y la Delegación de 
una Sindical. Se presentó una tarde 
dicha señora en el Local, y nos dijo 
al Secretario y a mi' que estábamos· 
en aquellos momentos, que quería 
ser socia de los (viejos). Yo le dije 
a Córdoba que la inscribiera y cuan
do terminó, nos dijo: que hacía 14 

meses que babia muerto su marido 
y a pesar de haberlo intentado por 
varias Dependencias, no lo habi'a lo
grado. Córdoba, me dijo: Tómale 

..........______~ 

· nota, y escribe tú a ver lo que se 
puede hacer. Este di'a ·28 de la 
Asamblea, al entrar en el Local de 
Tarragona me vieron al mismo 
tiempo, el Presidente, Secretario y 
Tesorero y los tres casi a la· vez 
me dijeron que la gestión que ha
bía mandado de la Sra. Vda. ya es
taba solucionada y por lo tanto a 
partir de primeros de Abril cob~a
ría todas las Pensiones qu; le co
rrespondían por viudedad. Eso, es 
para demostrar a los asociados y 
a los que aún no lo son, que la J un
ta Directiva, no estamos cruzados 
de brazos y menos, el Delegado. Es 
nuestro deber, en sacrificarse en to
do lo relacionado de la ASOCIA
CION DE JUBILADOS Y PEN
SIONISTAS. Quizás por ello, se es
co¡an a los socios que estén más dis
puest?s a la voluntad, sacrificio y 
traba¡o, para formar la Directiva. 
Ellos saben que lo dan todo por los 
demás. Te esperamos a ti' y te pro
metemos que velaremos y nos sacri
ficaremos por ti'. No te defraudare
mos. Pruébalo . 

M. Vida[ Barrera 
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EL CAMP 
SERVICIO DE 

EXTENSION AGRARIA 
CAMPAÑA DE 

LA GENERALITAT 
CONTRA EL FRAUDE 

EN LOS ACEITES 
ENVASADOS 

Los aceites catalanes van a ser 
objeto de una decid ida promoción 
por parte de la Generalitat . La Con
selleria d'Agricultura va a lanzar 
una campaña informativa, dentro 
de pocas semanas, para potenciar el 
sector y luchar contra al fraude , 
empleando argumentos tan convin
centes como el de "que el aceite 
virgen de oliva es el más equilibra
do, dietético, de todos los aceites 
comestibles". 

Actualmente el consumo de acei
te de oliva se sitúa apróximadamen
te en el 50 por cien del consumo to
tal de Catalunya . El resto son acei
tes de se mil las (orujo de oliva, gira
sol, soja, cacahuete ... ), que llegan a 
amplios sectores de consumidores. 

"Lo grave de todo esto -dice 
Jaume Ciurana- es que los aceites 
de oliva vírgenes, los auténticos, 
son totalmente minoritarios, y los 
de oliva que llegan al consumidor 
son los llamados "puros" o "refina
dos" , que han pasado por un proce
so artificial de refinación". 
Los aceites de semillas se extraen 
gu imicamente 

mejores, dietéticamente, que los de 
oliva. Esto no es cierto, y los posi
bles ambientes sanitarios que lo di
vulgan lo hacen debido a una consi
deración superficial del problema" . 
. "M~a deis o lis" 

La Generalitat está decidida a 
impedir el fraude, y tan pronto co
mo sus competencias se lo permitan 
promoverá una revisión de la legisla
ción sobre el etiquetado de los en
vases. De momento, el mejor cami
no es la información al consumidor, 
y es en esta I ínea que van a ser edi
tados un libro y el cartel que hemos 
mencionado . 

En gran parte, la campaña se ba
sará en la difusión del libro, titula
do "Els o lis y la cuina catalana" . Lo 
han escrito el propio Jaume Ciurana 
y Llorenc; Torrado , esté último en 
sus aspectos culinarios. El volumen 
incluye informaciones amplias de 
los aceites de oliva vírgenes de Cata
lunya, para que los interesados dis
pongan de datos verídicos y claros 
sobre este producto del campo. 

iSabian ustedes que el nivel de 
consumo de aceite en Catalunya 
es uno de los más altos? Sea por el 
"ali i oli", sea por lo que sea, aqui 
se consumen anua lmente de 18 a 20 
kg . de aceite por persona. Es por 
esto que los graves problemas del 
sector o leíco la catalán tienen difícil 
explicación. 

La Conselleria d'Agricultura de 
la Generalitat, animada sin duda 
por el insospechado éxito de la 
campaña de promoción de los vi
nos catalanes, va a emprender den
tro de pocas semanas una serie de 
acciones encaminadas a relanzar el 
sector oleicola de nuestro país y a 
combatir el fraude al consumidor. 
El "Cap" del Servei de Prot ecció de 
la Qual itat de la Conselleria, Jaume 
Ciurana, ha adelantado a HOJA 
DEL LUNES las lineas maestras de 
la campaña de promoción de los 
aceites catalanes. 

Un segundo cartel reproducirá el 
mapa de las zonas productoras de 
aceite de oliva de Catalunya. "Ac
tualmente -explica Ciurana- hay 
tres grandes zonas". Dos de él las 
están protegidas por la correspon

oL,s- ~ diente Denominación de Origen, 
e dándose el caso de que son las úni-

Fraude en el envasado 
"La mayoría de los aceites co

mestibles - explica Ciurana- son 
comercializados por empresas enva
sadoras a través de los deta llistas. 
Quienes suministran la materia pri
ma so n grandes negociantes de acei
te que no suelen utilizar aceites ca
ta la nes. Pero esto no es grave. Lo 
preocupantes es que, además, no 
utilizan únicamente ace ite de oliva, 
sino otros tipos". Ciurana señala 
que "esto hace muy dificil el con
trol del fraude, porq ue es fácil que 
la gente poco escrupulosa no todos 
los envasadores lo son- caiga en la 
tentación d e hacer mezclas no per
mitidas por la legislación . La conse
cuencia es que el gusto del consu
mido r ha perdido, por desconoci
miento, la preferencia por el buen 
aceite". 

r..,,;,. cas regiones del mundo que cuentan 
~lllfYA con esta garantía de calidad. "Una 

La General itat va a editar un car
tel que informará sobre los procedi
m ientos de extracción y tratamien
to de los aceites comestibles, " To
dos los aceites de semillas - explica 
Ciurana- , a l igual que los de orujo, 
han t enido que ser obtenidos por 
procedimientos químicos de extrac
ción con disolventes. Y después d e
ben pasar por la refinació n. Es por 
esto que esos aceites son totalmen
t e d esnaturalizados, ya que en estos 
procesos pierden las caracter isticas 
que los podrían hacer dietética men
te aconsejables . Esto no pasa con el 
aceite de oliva virgen". 

El "Cap" del Servei de Protecció 
de la Qualitat cree que vale la pena 
esforzarse en apreciar e l gusto y el 
aroma del aceite virgen. "Interesa 
combatir -afirma- una presión de 
las multinacionales interesadas en la 
producció n de los aceites de semi
llas, que los hacen aparecer como 

es la de les Garrigues, Segriá y Ur
gell , con el mercado centrado en 
les Borges Blanques, donde se hace 
un aceite de extraordinaria calidad, 
pero con problemas de comerciali
zación. Otra zona es la cuenca del 
río Siurana y el Camp de Tarrago
na, donde se cultiva el olivo arbe
quino y el aceite presenta igu almen
te una extraordinaria calidad". 

La tercera zona son lasco marcas 
de l'Ebre. "En el Baix Ebre y e l 
Montsia se cu ltivan otras variedades 
de olivo y sus aceites tienen una 
fuerte personalidad. Cuantitativa
mente son las comarcas con más 
producción. En los últimos años se 
han caracterizado por un aumento 
constante de la calidad". 
-~(?cas garantías de momento 

Por ahora, las únicas garantías de 
procedencia para el consumidor son 
los nombres d e las respectivas De
nominaciones de Origen sobre las 
et iquetas. Igualmente, sólo la pala
bra "virgen" garantiza que el aceite 
contenido en e l envase en cuestión 
es realmente virgen y no otra cosa . 

Articulo publicado en Ho
ja del Lunes de Barcelona el 
19-1-81, que por su interés ha 
sid o copiado íntegramente para 
la Revista d e Ulldecona por e l 
Servicio de Extensión Agraria. 
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CAMBRA AGRARIA 
Relació de les obres fetes a finals 

de l 'any passat i primers d 'enguany, 
pagades integrament de les qüotes 
que es cobren a tal efecte: 

Nom 

Drecera Ermita 
Bassa Montsia 
i a/tres 
Banyador, 
Puig-garret, 

m. ptes. 

2.500 220.883 

500 33.873 

Arbolf 5.000 486.047 
Banyadora Escotes 2.000 53.800 
Lligal/o S. jaume 
i Canals ; 
Cam(O!ivar 

4.000 277.497 
7 .500 22.000 

7.088.094 

En aquest moment s 'estan espe
rant les instruccions de la Diputació 
per iniciar les obres de restauració 
d 'altres camins, gracies a la subven
ció concedida per mitja de l'Ajun
tament de 7 .007 .85J ptes. 

ACTIVITATS LOCALS 
CENTRE CULTURAL 

~I passat día 6 de febrer es va ce
lebrar l 'Assemblea General Ordina
ria d 'aquesta entitat amb una gran 
afluencia de socis i simpatitzants 
d(\,o-u t a que els membres de la Sec
ció Excursionista del CCR volien· 
disoldre aquesta secció. El tema es . 

. va dcbatre ampliament i després ·es 
posa a votació . Van ser la majoria . 
deis socis els que votaren SI a la 
Secció Excursionista del Centre 
Cultural , per lo tant, fent cas a la 
voluntat deis socis el CCR conti
núa amb Secció Excursionista i es-

. perem comunicar promte als socis 
les sortides preparades. 

D'ULLDECONA 

La nova Junta Directiva queda 
composta de la següen~ manera: 

PRESIDENT: Gabriel Roig 
Querol 

Sots-President : Josep Bobeda 
Ca!Jarisa 

Secretari: J oan Manuel Muñoz 
Fusté 

Sots-Secretaria : Mª Carmen Cas
tell Vida! 

Tresorer: J oan Vida! Mariné 

Sots-lresorer: Miguel Rodrigo 
Calduch 

Vocal-PRESIDENT secció ex
cursionista : Fernando Guarch Bor
des 

Vocals secció de Leatre: Enriqueta 
Sales Ferré, Juan Martínez Delgado 

V ocals secció costums i tradi
cions : Mª José Pasalamar Pasala
mar, Ramon Ferré Bel. 

Creiem que hem format un bon 
eq uip de gent jove amb ganes de 
treballar i fer cultura pel nostre po~ 
ble i per a tot s. 

LA J UNTA DIRECTIVA 
DEL CENTRE CULTURAL 

I RECREATIU 
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4@ddiS Societat d'Assegurances Mútues: 
e 

Raval Sta. Anna. 4 0 · REUS · Tel. 30 4 8 44 

L'hi ofereix els millors serveis en les següents cobe rlures: 

flutomóbils 
lncendis 
Pf!rdues d'explolac,ó pc r mccndi 
Robament 
Cristalls 

DELEOAT A ULLDECONA: 

Vida 
Rcc,denls ,ndi,v,duals 
Rcsponsabilitat Crvrl 
Combinnt de la llar 

Ramó n R a ga i Bla n c h 
Major, 131 

.. TRAN'SPORTS BADOCH 

,. (Combinat q.mb tata Espanya) 

Servei .diari dé camio ns 

Agencia Barcelona 
Napols 146 - Tel. 245 34 5 7 

Oficina Central 
·-P.asseig de l'Estació, 21 

- Tel. 72 00 82 
ULLDECONA 

i(~). ',.;, ;, .. \. . ....... J., i·· :J'·'J, ,;/,. 

., / ... \., c ., J.J ... ;., 

Major, 82 Tel. 72 03 58 

Muebles ARNAU 
Majo, . 93 fo/ 72 O/ 7:, 

11 

I I 

C/. Mayor, toa 
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ULLDECONA 

PRODUCTOS 
PARA 
AVICULTURA 
y 

GANADERIA 

ULLDECONA 

' 

PLANTES 
El timó, no, no és el "timo de l 'esta.mpeta';. . . 
El timó és la planta olorosa; qui no ha sentit parlar 

de la famosa sopa de farigola? 
Són molts els qui de la capital es desplac~n els 

fins de setmana en busca de la famosa planta. 
Aquest mes el timó, el podreu trabar quasi per 

tota la comarca, a la muntanya i als plans. 
"Vete al monte un buen di'a, que Dios da de balde 

su perfumeri'a". 
Anim, i que us aprofite la sopa. 

JOSEP Mª QUEROL 

495. TOMILLO 
'sfñonimia cast., tomello, y, en Aragón, tremonci

llo y estremoncillo; port. y gall., tomilho; tomelo, to
mentelo; cat., timó, timonet, tem, farigola, [rigola; 
vasc., elharr, ezkai, ispillu, erle-bedarr. 

Descripción. Esta especie forma una matita de 
1 palmo de altura o poco más, muy poblada de hojas, 
a lo sumo de 1 cm. inclui'do el rabillo, de figura entre 
aovada y lanceolada, pero por lo común aparentando 
ser más estrechas, porque la sequedad suele hacer que 
se arrollen por sus bordes hacia el reverso, que es 
blanquecino, por los muchos pelitos blancos que lo 
recubren , y acopladas y enfrentadas en cada nudo. 
Vistas con un cristal de aumento, en la cara superior 
de las hojas se advierten numerosos hoyelos, y en 
muchos de ellos brilla una gotita de esencia. En el 
extremo de las ramitas las fiares se agrupan en una 
especie de cabezuelas; y tienen el cáliz de color rojizo 
vinoso, de una sola pieza, con la garganta obstru1'da 
por pelitos blancos, dividido en dos labios; el labio su
perior tiene tres dientecitos cortos y casi iguales; el in
ferior queda dividido en dos largas y estrechas laci
nias. Estas lacinias, si se miran con una buena lente, se 
ven armadas de pelitos blancos y tiesos en los bordes, 
como si fueran las púas de un peine. La corola no sue
le rebasar los 7 u 8 mm.,y está dividida en dos labios: 
el superior, escotado, y el inferior subdividido en tres 
lóbulos divergentes, y es de color de rosa o blanca. A 
veces, las fiares tienen la corola diminuta y carecen de 
estambres. Normalmente son bien visibles, están ado 
sados al labio superior de la corola, los dos externos, 
mayores que los internos, y todos éllos con las anteras 
de color de rosa subido. Esta planta despide un inten
so olor a timol; es el ti'pico olor a tomillo . 

Florece en primavera, a partir del mes de marzo. 
Se cría en los collados y laderas expuestas al sol, 

en toda suerte de matorrales de las tierras bajas calcá
. reas o arcillosas, con mucho menor frecuencia en las 
sili'ceas. Forma a menudo tomillares en los que pre

. domina sobre las otras matas, sobre todo en la parte 
occidental de Cataluña y por todo el Bajo Aragón. 

Recolección . Las sumidades en flor se colectan en 
abril o mayo, un dia sin nubes, por lo menos a media 
mañana, cuando el sol se ha llevado todas las humeda
des del amanecer. La desecación, a la sombra y en lu
gar ventilado es fácil y rápida, si no se amontonan 
grandes cantidades de tomillo. Cuando está bien seco, 
se guarda en saquitos metidos en cajas de madera o de 
hojalata. 

Uso. Contra la tos convulsiva o tos ferina , su uso se 
ha generalizado en gran manera, así como para desha-

:,. 

per Josep Mª Ouerol 

cerse de los gusanos intestinales y como repelente de 
los mosquitos. 

La infusión de tomillo, como tónica, digestiva y 
para limpiar de lombrices los intestinos, se prepara 
echando 2 ó 3 gr. de las sumidades fioridas de tomi
llo por cada taza de agua hirviendo. Para no pesar ca
da vez la indicada cantidad de las mismas, se puede di
vidir 1 onza de él/as en diez o doce papelitos, cada 
uno de los cuales sirve para una taza. La infusión debe 
retirarse de la lumbre asi' que se ha echado la planta·, y 
se tapa bien para que no sepierda·la esencia. Se toma 
una taza después de las principales comidas. Esta mis; 
ma tisana, tomada en mayor cantidad, un bol o un 
par de tazas, sirve contra las lombrices intestinales 
cuando se sirve en ayunas, varios di'as seguidos. Para 
facilitar y aumentar sus efectos se recomienda, des
pués de la infusión de tomillo, tomar un laxante o 
cualquier purga suave. Si se trata de expulsar los 
oxiuros, es decir, aquellas diminutas lombrices a las 
que tan expuestos están los niños, se les dan lavati-

. vas de la misma infusión de tomillo. 

Entre los que no tienen apetito o necesitan de un 
estimulante que les facilite la digestión, hay quien 
prefiere tomar un caldo de tomillo. En un plato sope
ro se escaldan una sopa de rebanadas de pan un poco 
duro, rociado con buen aceite de olivas, un poco de 
sal y unos brotecitos o sumidades de tomillo. Se ta
pa con otro plato y se deja cinco minutos; la sopa se 
tiempla y toma un delicioso sabor a tomillo y aceite. 
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COL.LEGI 
HOMOLOGAT 
D.E B. U. P. 

En primer lloc volem agrair a la revista "Ulldeco
na" la genti lesa que ha tingut de deixar. una pagina 
sencera al Col.legi Homologat de B.U.P. ''Ramon For
cadel l" per a que puguem .comunicar-nos amb tots 
vosaltres. 

Aixo és el que intentarem fer d'avui endavant, 
tenir-vos al corrent de les coses més destacables que 
passen, han passat o tenim en projecte dintre d'aques
ta institució .d'ensenyament secundari. 

Avui parlarem de l'ideari del no,stre institut. 

L'ideari d'un centre do cent és-,¡;¡er á dir-ho d'alguna 
manera la Constitució d'aquel l. En el I s'exp ressen les 
idees basiques que regiran el seu funcionament. Plas
ma en el paper qué es pretén lograr amb aquesta insti
tució. Es la resposta a la pregunta; "a que es va al cen
tre do cent en qüestió, en el nostre cas l'institut? 

L'ideari del ·col.legi Homologat de B.U .P. "Ramon 
Forcadel l" diu: 

IDEARIO 

El Centro Homologado de BUP MUNICIPAL "Ra-
111on Forcade/1" pretende conseguir la formación inte
wal del alumnado, basándose en el respeto de la liber
tad individual y colectiva de todos sus componentes. 

Pretende llegar a ser un foco cultural abierto a la 
Villa de Ulldecona y su c_omarca. 

Las directrfces pedagógicas del Centro tendrán co
mo objetivo primordial, no sólo obtener una educa
ción de tipo informacionql, sino que insistirá, de una 
manera especial, en el aspecto formaciona/ de la edu
cación. En consecuencia se conseguirá alcanzar el 
máximo desarrollo de los hábitos intelectuales y 
éticos. 

El Centro va a regirse en el respeto a los principio~ 
democráticos de con vivencia y a la declaración de lo., 
derechos humanos (respeto a las personas, las ideas y 

· las cosas). 
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Dado el carácter rural en que se encuentra ubicado 
el Centro, se insistirá en el respeto a la Naturaleza y 
as/mismo se intentará conectar ·con la problemática 
rural de la zona. 

En el ~spíritu del Centro está el potenciar todo ti
po de actividades que conduzcan a la plena formación 
del alumnado, para ello se tratará de contactar con to
das las entidades culturales de la localidad . 

Aquest ideari ha estat aprovat pels pares, profes
sors i ple de l'Ajuntament. Per" tant només ens queda 
portar a la practica tot aixo. 

Com podem lograr que l'institut sigu i un focus de 
cu ltura obert al poble d'Ulldecona i els demés de 1a· 
nostra comarca? Hem pensat que una bona manera de 
lograr-ha és fer públ ic per escrit tot al lo que conside
rem potser úti l o interessar als habitants del Montsia. 
Aquesta idea ha estat jutjada coma valida per alum
nes i professors i ara estem en camí de publicar un 
primer número d'aquesta "revista". Ho he escrit entre 
cometes perqué el que volem fer no és una publicació 
per iodica amb portada, pagina d'humor, passatemps ... 
Es tractara d'uns folis, impressos ambla multicopista 
del centre, que sortiran ·quan hi hagi prou coses a· 
comunicar . 

Oui na sera la seva tematica? 

Es parlara de coses que s'han estud iat a classe que 
tenen una aplicació practica a la indústria o a l'agri
cultu ra local. O 'alguna forma •i ntentarem connectar 
els éoneixements tebrics que ens imparteixen amb la 
realitat practica que ens rodeja i aixó sera de segur 
molt beneficiós per a tots, tant estud iants com no 
estudiants. També us tindrem ai' corrent deis temes 
que estan en debat i que preocupen a alumnes i 
professors. Per sort el nostre institut crea un am
bient fami liar i de confian~a que possibilita l'amistat 
i el dialeg entre tots els membres d'aquésta comunitat 
i aixó facilita considerablement parlar a fans sobre al
gu ns temes. 

UN ALUMNE DE e.o.u. 

OFICIALS ~ 
.• .;2 ,.., -<' -

_ ....... ' ii":5°"' ...... 

,, 

Ajuntament 
Guardia Civil 
J utjat de Pau 
Correus i Telegrafs 

BARRI~ 
CASTELL 
VENTALLES 
VALENTINS 
SANT JOAN DEL PAS 

SANITAT 
Dr. César Cornejo 
Dr. Nasiff Mustafa 
Farrnacia Viladot 
Farmacia Puig 
Sr. V cterinari 

CULTURA 
Biblioteca Popular· 
Escolcs: 
Col.lcgi EG B 
Col.lcgi B.U.P. 

ECONOMIA 
Scrvci Ex tcnsió Agraria 
Cooperativa Agrícola 
Comunitat de Regants 
Cambra Agraria 
Sindicat U.G.T. 
Banc Central 
Banc Espanyol de Credit 
Banc Mercantil Tarragona 
Caixa de Pensions 
Caixa Provincial 
Caixa Rural 

ALTRES 
Radio Costa Daurada 
Parroquia Sant Lluc 
Patronat de la Passió 

TAXIS 

Badoch 
Castell 
Pucho! 

72 00 13 
72 00 36 
72 01 05 
72 00 42 

71 31 00 
72 02 03 
71 3 I 00 
71 31 00 

72 03 42 
72 00 88 

_7200 31 
720161 
72 01 83 

72 03 05 

72 00 66 
72 01 73 

72 01 59 
72 00 07 
72 00 07 
72 00 07 
72 03 44 
72 01 58 
72 02 07 
72 01 28 
7200 04 
72 00 93 
72 01 43 

72 02 10 
72 02 85 
72 01 17 

72 03 04 
72 01 32 
72 01 63 

HORARIO DE AUTOBUSES 

SALIDAS DE DESTINO PROCEDE DE: 
ULLDECONA A 
7. VINAROS CENIA 
7.15 TORTOSA CASES D' ALCANAR 
9 VlNAROS ROSEIJL 
9 TORTOSA VINAROS 

(por GODALL) 
12.15 ROSELL VlNAROS 
14 CASES D'ALCANAR TORTOSA 
15 TORTOSA CASES D'ALCANAR 
15.45 VlNAROS TORTOSA 

(por GODALL) 
18.15 ROSELL VINAROS 
20.00 CASES D'ALCANAR TORTOSA 

SALIDA DE TRENES CON DIRECCION A BARCELONA 

Tren Salida Llegada Llegada Llegad, Llegada Llegada Procede 

Ulldec Tortosa Tarrag. Barcel. (;crona Cerher. <le: 

708 2.59 3.31 4.57 6.38 8.26 9 .4 l Valencia 

7 16 4.23 4.5 1 6.07 7.42 - - t\ lmer Í;1 

5704 8.38 9. 15 10.25 1 1.43 - - Sevill a 

2712 10.35 l 1.01 12.33 13.58 - - Valenc ia 

702 11.1 3 11.42 13.03 14.57 - - Málaga 

2714 21.30 22.02 - - - - Valencia 

LLEGADA DE TRENES PROCEDENTES DE BARCELONA 

Tren 

7-15 
5707 
2713 
2711 

701 

Salida Salida Salida Salida Llegada Llegada Destino 
Port -B Barcel. Tarrag. Tortos Ulldl'L Va lcnci,1 

- 20.45 22. 18 23.39 0.08 2.50 Almerí,r 
19.50 22.37 o.os 1.34 2.06 · 5.48 Valencia 

- - - 6.14 6 .39 9.5 1 V,rlc ncia 
- 12.03 13.26 14.48 15.1 7 18.20 Valencia 
- 14.25 15.58 17.13 17.38 20.26 M,ílaga 

- . . ...... ., 

CAMBIO DE HORA OFICIAL 
En cumplimiendo de la Orden núm. 2. 733 de la 

Presidencia del Gobierno, de fecha 26 de Enero de 
1981, la bora oficial se adelantará 60 minutos res
pecto a la vigente, a las 2 horas del di'a 29 de Marzo 
de 1981. 
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ESPORTS 
per Josep-Lluís Millan 

NOMS PROPIS 
Al passat número informaven de la celebració d'un cross a GODAL L amb participació de tots els pobles 

del Montsia. Després n'han tingut lloc dos més, un a F REGINALS el ·dia 21 de Febrer, i el darrer el dia 7 d'aquest 
mes a SANT CAR LES DE LA RAPITA. A tots e lls Ulldecona hi ha Üngut representants en totes les categories, i 
s'han anat perfilant una serie de corredors i corredores áls quals en principi s~'ls han de reconéixer unes condi
cions naturals, jaque tots ells participaven per primer cop en competicions d'aquesta mena, sense practicament 
preparació i logicament sense experiencia. Dos d'ells, DOLORS CAMPOS i ENR IC MESA, van representar a Ull
decona el passat dia 1 de Man;: als Campionats de Catalunya de Cross celebrats a Igualada, i si GU I LLEM GI NE R 
i XAVI GERONIMO no hi foren es perque no hi hagué competició en categoria de benjamins. Perqué el cross ha 
estat notícia a nivell escolar i com homenatge a tots els nostres corredors i corredores, aquí teniu als que s'han dis
tingit més fins al moment. Serveixi també d'estímul pera que ben aviat poguem portar altres cares joves a les nos

tres planes. 

GUI LLEM GINER i SEGURA 
Nascut a Ulldecona I' 11-5-71, té dones 9 anys. La seua fam ília proce

deix tota de Vallibona. Fins al moment i sens dubte el millor corredor, ja 
que ha guanyat les 3 competicions de la seua categoria, Godall, Freginals i 
La Rapita, acreditant dones unes dots naturals que logicament s'aniran 
perfeccionant amb l'entrenament. A les passades Festes Majors demostra 
també unes bones qualitats com a nedador. Tres medalles d'or l'avalen. 
Endavant!! Bon estudiant; li agraden tots els esports i el cinema. Un autén
tic remolí. 

XAVIER GERONIMO i MARIN 
Nascut a Ulldecona el 15-6-72, és el més jove de la colla, amb 8 anys. 

Va quedar 3er a Godall, 3er a Freginals i una caiguda a La Rapita e l va pri
var de la 3ª pla<;:a ja a la recta final. 1 

Ens sembla de tota manera que el seu futur esta al futbol, jaque amb el 
jove que és, té autentiques qualitats futbolístiques. Li agrada nedar, jugar 
al futbol i l'excursionisme. Com a estudiant diu que només regular. 

Mª JOSEP BONET I FIGUERES 
Nascuda a LA CAVA el 15-6-70, viu a Ulldecona ambla seua família 

des de 1972. Fou 2ª a Godall, 3ª a Freginals i 3ª a La Rapita. Coma anéc
dota cal dir que a les proves de classificació a nivell intern escolar, va que
dar la primera corrent amb botes camperes, i és que qui val, val. Estudiant 
regul ar, li agrada el teatre i el cinema. Diu que li agradaria sortir al teatre. 

DOLORS CAMPOS i FONOLLOSA 

Nascuda a Ulldecona el 15-1 -70, va quedar 4ª a Godall, 1 a a Freginals i 
2ª a La Rapita. Va representar a Ulldecona al Cross d'lgualada, classifi
cant-se al lloc n° 60 entre 176 participants de tota Catalunya. 

Dolors ha acreditat unes magn ífiques qualitats de velocitat i ressisténcia 
i cal dir també que és una bona nedadora. Bona estudianta, li agrada t ambé 
sortir al teatre, esta estudiant solfa. 
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ENRIC MESA I HORTONEDA 
Nascut a SANT RAFEL el dia 3-11-66, la seua família procedeix del 

Camp de Tarragona. Fou 3er a Godall, 5é a Freginals i 4art a La Rapita. Va 
anar al Cross d' lgualada i es va classificar al lloc 45 entre 170 participants. 

_ Fou 1 er a la Marathon Infantil de Festes Majors de 1979, campió d'alevins 
amb el CF. ULLDECONA a la temporada 79-80, i artiste a la Secció de 
Teatre del CCR. Diu que li agrada la música i actualment figura també a 
l'equip infantil del CF. ULLDECONA. Es molt sincer i diu que alsestudis 
fatal, fatal, fatal. A correr dones. 

NATI AUSENSI GUIMERA 

- Les Penyes Ciclistes de LA 
SENJA, AMPOSTA, SANTA BAR
BARA, SANT CARLES DE LA 
RAPITA i ULLDECONA estan tre
ballant en l'orga nització de la 11 
CHALLENGE CICLJST A DEL 
MONTSIA. Esta previst en princi
pi la seua celebració per als dies 1 , 
2 i 3 de Maig amb final~ d'etapa a 
SANT CARLES DE LA RAPITA, 
LA SENIA i AMPOSTA respectiva
ment i 9, 1 O també de Maig amb fi
nals a SANTA BARBARA i ULL
DECONA. 

- Després de la seua participació 
amb la Selecció de Tarragona que 
s'enfronta a la Selecció Catalana al 

\P~P , del Nastic, RAMADA i 
OCAÑA, els infantils de l'Ulldeco-

. na , foren cridats pel seleccionador 
catala Sr. TORT per al partit que 
tingué Uoc el passat dia 5 al camp 
del LLElDA contra la Selecció de 
Lleida. 

A Tarragona, la victoria fou per 
a la Catalana per 1-6 en una sensa
cional demostració de futbol mo
dem i efectiu. S'lú val adir que a la 
Selecció hi figuraven 6 infantils del 
oarya. A Lleida to rna a guanyar 
també la Selecció Catalana per 1-2, 
amb la participació de Ramada a la 
~-orta al primer temps, i d 'Ocaña 
al mig del camp durant tot el partit. 
Ens sembla que haurem de tornar 
a parlar d 'aquests dos infantils, 
perque la Selecció segueix prepa
rant-se. 

Nascuda a Ulldecona el 23-2-72. Fou 2ª a Godall, i 4ª tanta Freginals 
com a La Rapita. Li agrada la música i el ball. Diu que coma estudiant és 
-regular, i a l'estiu també li agrada nedar. Estudia solfa i va a classe de bro
dar. 

NOTICIAR/ 
ESPORTTll 

FUTBOL 
RESULTATS 

Primer 
15-2 Iberia 3 - 1 Ulldecona 

(David) 
22-2 Ulldecona 1 - O Nastic 

(Tonda) 
1-3 Torreforta 3 - 1 Ulldecona 

(Heredia) 
8 -3 Ulldecona 1 - O Yalls 

(Tonda) 

Juvenil A 
15 -2 S. Jaume 1 - 3 Ulldecona 

(Ferré, Gausachs 2) 
22-2 Ulldecona 7 - O S. Bárbara 

(Gausachs 3, Borrás 2, Rodri 
go 2) 

1-3 Inmaculada 3 - 2 Ulldecona 
(O caña, Rodrigo) 

8-3 CataJónia 1 - 1 Ulldecona 
(R,pyo) 

Juvenil B 
15-2 Roquetenc 3 - O Ulldecona 
22-2 Amposta B 2 - O Ulldecona 

infantil -- · 

14-2 S. Bárbara O - O Ulldecona 
21-2 Ulldecona 4 - O Roquetes 

(Cana, Ruiz, Ocaña 2) 
7-3 Alcanar O - 3 Ulldecona 

(Ocaña 3) 

COPA PRIMAVERA 

Aleví 
14-2 Remolins 2 - 6 Ulldecona 

(Ramón (2), León (2), Mira
lles, Tomas) 

21-2 Roquetes · O - 2 Ulldecona 
(León 2) 

28-2 Ulldecona 2 - 2 La Cava 
(Calduch, León) 

7-3 La Sénia O - 1 Ulldecona 
(León) 
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PARLEN ELS PRESIDENTS 
DE LES. ENTIT ATS 
PREGUNTES 

J. No111: 

2. hlat: 

3. l'ro/essiú: 
4. Te111ps de preside11t: 
5. Co11ti1111aras a l'acahar el tc111ps lÍI' rt'}{lllllll'JI/ 

6. -· 'r'bi scnts a gust : 
7. - 'J"e11s col.laboraciú.-
g 1:·stas dcs111oralitzat i ca11sat: 

9. - Qua11ts socis te11i11: 
JO. Que paguen de q11ota: 
f 1. - Són 1110/ts socis, pues, q11a11ts 11'/Ja11ric11 de te-

111r: 
12. Co111 a11,·11 eco11i1111ica111c11l : 

13. - / :"t costa di11crs de la bu(xaca: 
/ 4. Col.laburaricu a pro111ocio11ar d vust r<' es¡wrt 

a l'cscola: 
15. Q11i11a C'S la voslra 1wcessilat 11,1;s 11rgc11t : 
J 6. - Q111i dn11anarics als socis i poble <'11 ;;e1wral: 

J 7. Que pe11ses del teu anleccssor al carrec.-
18. - Que voldries que dig11essi11 ,fr lll ,·1 día de ,fr -

11,a: 
19. Saps que la (," eneraliwt t,; p'1•11s poders c11 

materia l'SfHJYlÍVa: 
20. - Utilit za el ca tala escrit i parl,11 I '/ · 111 itl11 1•11 l'ls 

s,·us programes, .l\sse nibl<·s, ,·te. : 
21. /\l;;1111a cosa més per acabi1r.-

C.F. ULLDECOl\iA 

1.- Laurentí Callarisa i Roca. 
2.- 43 anys. 
3 .-- Industrial. 
4.- 5 mesos. 
5.- No. Si no canvien les coses no. 
6.-Sí. 
7 .- Més de la que esperava. 
8.-No. 
9.- No arribem a 300. 

10.- 4.500'- (normals 7.000 (protectors). a . 
11.- Hauríl!m de tenir-ne 400 per a la 1 Regio-

nal. 
12.- Malament. 
13.- Sí, a mi i a tots els companys de Junta. 
14.- Normal, s'ha fet i s'ha de fer. 
15.- Tenir un camp d'herba i amb instal.lacions 

tal com cal. 
16.- Si volem continuar tenint futbol hem de fer 

més esfori; del que fem, sobretot económicament. 
17 .- Cree que va fer una bona tasca. 
18.- Simplement que vaig fer tot el que vaig po-

der i si no vaig fer més és perqué no vaig poder. 
19.- No, és la primera noticia que en tinc. 
20.- Sí, aixo sí. 
21.- Sí, que aquesta bona tasca que s'ha fet els 

dos anys darrers i que continua enguany amb alevins, 
infantils i juvenils, hauria de veure's refori;ada per 
part de tots amb una mica més de disciplina i princi
palment per part d'alguns deis que tenen més classe. 
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Pcr Joscp Uuís Millan 

SOCIETAT DE CACADORS 

1.- Josep Queralt i Ferré. 
2.- 42 anys. 
3.- Pagés, avicultor ... 
4.- Un any i mig. 
5.-No. 
6.- Ho faig a gust perqué m'agrada pero és pesat. 
7 .- Fins ara sí, mai n'hi ha pro u pero. 
8.- No, no, el que passa és que com totes les En

titats és desagrai"da i mai ho fas a gust de tots. 
9.-418. 

1 O.- A pjirtir de I' 1-1-81, 2.000 ptes. a l'any. . 
11.- Avui potser massa per al terme, podem arri

bar a acabar amb la cai;a, ara bé, fent les coses bé, es 
poden manten ir els d'ara i potser algun mes. . 

12.- Bé, tenim prou diners i ens gastem s1mple
ment el que recaudem. 

13.- Si algú diu que és President i no li costa res, 
jo no m'ho creuré, poc pero sempre costa. 

14.- -----
15.- Montes i prou urgents, el que passa és que 

ens hem d'adaptar al pressupost. Potser uns terrenys 
per recriar, abeuradors pera gossos, altres pera perso
nes ... 

16.- Als socis, que cacin tot el que puguin els dies 
establerts, després que respectessin la cai;a queja és 
prou. 

17 .- Tots fem el que podem, potser alguns detalls 
de la cai;a del terme no els sabia, com jo no en sé d'al
tres, pero en general un magn ífic element. 

18.- Només voldria que diguessin que vaig fer les 
coses amb ganes. 

19.- Aixó hauria de ser un esport, pero desgracia
dament molts no s'ho agafen així, hi ha massa enve
ges i és !lástima que la cacera no sigui més espo_~iva. 

20.- lndistintament per a millor comprens,o de 
tots, encara que poques vegades hem d'anunciar coses 
al públic. 

21.- He sentit adir que teníem "porcs senglars" 
aquí al terme, quan el que passa realment és que s'es
capen de les batudes que es fan per dalt, normalment 
dones, baixen fugint, no és que es crien i visquen aquí 
habitualment. Ara fa uns dies n'han matat 4 en unes 
batudes per aquí. 

l·NECESITA COMPRAR 
UN PISO? 

BUSQUELO DE MAXLNJA CALIDAD Y MINIMO PRECIO 

Los mejores acabados de la comarca y de 
PROTECCION OFICIAL los promociona y construye 

CASTELL Hnos. 
GESTION Y PROMOCION INMOBILIARIA 

Ahora en 38 FASE 

En régimen de COMUNIDAD y con MAXIMAS FACILIDADES DE PAGO 
(50.000 ptas. CONTRATO Y RESTO hasta 16 AÑOS) 

Información de las NUEVAS CONDICIONES en: 

MURADA DE BAIX, 24 
o tel. 72 00 30 Ulldecona 

LOS SABADOS de 9 a 1 mañana 


